
P r o t o k ó ł
17. posiedzenia, IV. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego 

z dnia 22. Stycznia 1887.
Początek o godzinie 11. minut 40.
Przewodniczący : Marszałek krajowy Jan hr. Tarnowski.
Sekretarze : Stanisław hr. Badeni, Adam Jędrzejowicz, Władysław ks. Sapieha.
Obecnych posłów 126.
Ze strony c. k. Rządu: c. k. Namiestnik J. E. Filip Zaleski.
Marszałek konstatuje dostateczną ilość posłów i otwiera posiedzenie.
Marszałek oznajmia, źe protokół z 16. posiedzenia złożony jest do przejrzenia w biurze 

sejmowem.
Sekretarz p. St. Badeni czyta spis petycyj wniesionych po dzień 22. Stycznia b. r. od Nr. 

826 do Nr. 845 włącznie, które przydzielono następującym komisyom:
Komisyi prawniczej L. 826, 827.
Do Wydziału krajowego odesłano petycye do L. 828, 880, 831, 835, 836, 842.
Komisyi administracyjnej przekazano petycye do L. 829, 834, 844, 845.
Komisyi szkolnej L. 832, 833, 839, 840.
Komisyi petycyjnej L. 837.
Komisyi podatkowej L. 838.
Komisyi drogowej L. 841, 843.
Marszałek udziela głosu p. ks. Kaczale celem przemówień!” w kwestyi osobistej.
Po przemówieniu p. ks. Kaczały, przystąpiono do porządkn dziennego, którego pierwszym 

punktem jest sprawozdanie komisyi bankowej z przedłożenia Wydziału krajowego w przedmiocie 
zezwolenia na zaciągnięcie w Banku krajowym przez gminę miasta Brodów pożyczki w sumie
200.000 zł. w obligacyach komunalnych.

Sprawozdawca p. Łubieński uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następujący wnio
sek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
I. Sejm na wniosek Wydziału krajowego zatwierdza uchwałę Rady nadzorczej Banku krajo

wego w sprawie udzielenia gminie miasta Brodów pożyczki w sumie 200.000 zł. w obliga
cyach komunalnych I. emisyi.
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II. Tem samem załatwioną zostaje potycya L. “■ § gminy miasta Brodów o spowodowanie
Wydziału krajowego do udzielenia powyższej pożyczki.
Przemawia p. Merunowicz i podnosi wniosek Wydziału krajowego w tym przedmiocie przed

stawiony i wnosi uchwalenie rakowego w miejsce wniosku proponowanego przez komisyę.
Izba nie popiera jednak wniosku >>. Merunowicza.
Po przemówieniu sprawozdawcy, Izba w głosowaniu uchwala ustęp I. zgodnie z wnioskiem 

komisyi bankowej, oraz przyjmuje proponowane ustępem II. załatwienie petycyi,
Z kolei następuje sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego z wniosku p. Pławickiego 

w przedmiocie zalesienia nieużytków w powiecie Nowotarskim i projektu do ustawy o zalesienie 
nieużytków w całym kraju.

Sprawozdawca p Zamoyski uwolniony na wniosek p. St. hr. Badeniego od czytania spra
wozdania, czyta następujące wnioski komisyi.

I. Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby w myśl przeszłorocznych uchwał sejmowych wniósł na 
drodze konstytucyjnej projekt do ziowej ustawy leśnej, oraz ponawia wezwanie do c. k. Rządu, 
aby ustanowił w Galicyi komisyę krajową na podstawie ustawy o nieszkodliwem odprowadzaniu 
wód górskich — z 30. Czerwca 1884.

ii. Sejm wzywa c, k. Rząd, aby tak w Nowotarskim powiecie jak i w innych powiatach, 
w których wyniszczenie lasów groźne przybrało rozmiary, za pomocą ścisłego przestrzegania 
ustaw i przepisów tamę położył dalszemu niszczeniu lasów na stokach gór i wdrożył zalesienia 
tychże stoków, gdzie tego wedle przepisów ustawy o nieszkodliwem odprowadzaniu wód górskic h 
zachodzi potrzeba.

III. Sejm wzywa c. k. Rząd, aby celem energicznego przeprowadzenia pod II. wyrażonych 
czynności, ustanowił w zagrożonych powiatach tymczasowo inspektorów leśnych, nie czekając 
wprowadzenia w życie przyszłych nowych ustaw.

W rozprawie ogólnej przemawia p. Pławicki.
Po przemówieniu sprawozdawcy, Izba przystępuje do rozprawy szczegółowej.
Sprawozdawea odczytuje ustęp I., II. i III.
Izba w głosowaniu uchwala oddzielnie ustęp I.. II. i III. zgodnie z wnioskiem komisyi bez 

rozprawy.
Z kolei następuje sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego z przedłożenia Wydziału 

krajowego z czynności tyczących się krajowej średniej szkoły gospodarstwa łasowego.
Sprawozdawca p. Zamoyski czyta sprawozdanie powyższe z następującym wnioskiem:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejm przyjmuje do wiadomości sprawozdanie Wydziału krajowego z czynności tyczących 

się krajowej średniej szkoły gospodarstwa łasowego z dnia 10. Stycznia 1887 r. L. 66.776/86.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Z kolei następuje sprawozdanie komisyi administracyjnej z przedłożenia Wydziału krajo 

wego w przedmiocie zapobieżenia nadużyciom przy koncesyonowaniu, wykonywaniu wyszynku 
i sprzedaży słodzonych napojów i piwa zagranicznego.

Sprawozdawca p. Kozłowski uwolniony od czytania sprawozdania, prostuje omyłkę druku 
w sprawozdaniu, mianowicie na str. 2. w ustępie 4., wierszu trzecim zamiast słów: „przy mo
żności", powinno być: „bez możności" i czyta następujący wniosek komisyi:

Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi, ponawiając uchwałę swą z dnia 23. Stycznia 1886. 
w cełn zapobieżenia należytego wykonania ustaw obowiązujących, zapewnienia tak funduszowi 
propinacyjnemu, jako też właścicielom prawa propinacyi swobodnego korzystania z ich praw, 
następnie dla ochrony zdrowia publicznego przed fałszowaniem szkodliwemi substaneyami sło
dzonych napojów spirytusowych, wzywa c. k. Rząd. ażeby wydał:
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1. Rozporządzenie normatywne lub regulatywy określające właściwości napojów znanych 
pod nazwą napojów spirytusowych słodzonych, jak również określające znaczenie handlów ko
rzennych i handlów mięszanych, którym jedynie, z wyłączeniem handlów pomniejszych, dozwo
loną jest sprzedaż pomienionych napojów.

2. Rozporządzenia normatywne lub regulatywy przepisujące, ażeby kupcy i handlarze towa
rów mięszanych w swoich składach utrzymywali tylko napoje spirytusowe wyrabiane fabrycznie, 
we flaszkach oznaczonej miary, opatrzonych pieczęcią i nazwiskiem firmy uprawnionego fabry
kanta w myśl ustępu 5. rozporządzenia c. k. Namiestnictwa z dnia 15. Maja 1886. r. L. 2.408 
i ażeby za właściwość napoju, jako do cząstkowej sprzedaży się kwalifikującego, odpowiadał 
fabrykant zarówno z handlarzem

3. Polecenie Władzom wydającym koncesyę. aby przy dochodzeniach odpowiednio do §. 18. 
ustawy przemysłowej zwracały pilną uwagę na stosunki miejscowe, określone w punkcie 4. roz
porządzenia c. k. Namiestnictwa z 15. Maja 1886. L. 2.408 na stan zaludnienia miejscowości, 
uwzględniając informacye władzy gminnej i obszaru dworskiego, a mianowicie po przekonaniu 
się, czy i w jaki sposób przez właściciela prawa propinacyi lub w inny sposób potrzebom ludno
ści zadosyć uczyniono.

4. Wzywa się c. k. Rząd krajowy, ażeby ponownie podał do wiadomości c. k. urzędów 
politycznych ustawy i przepisy co do zabezpieczenia prawa propinacyi i wyłącznego wyszynku 
napojów propinacyjnych obowiązujących, a mianowicie, ażeby polecił tymże c. k. urzędom, ażeby 
właścicielom propinacyi w razie dostrzeżonych na szkodę ich prawa, zdrowia puolicznego, lub 
moralności nadużyć, skuteczną pomoc udzielały, ażeby na ich żądanie rewizye w handlach i 
koncesyonowanyeh wyszynkach zarządzały, do ekspertyzy podejrzanych trunków w różnych oko
licach kraju rzeczoznawców stale wyznaczyły i taksę odpowiedną za przedsięwzięcie ekspertyzy 
ogłosiły, i ażeby pilną na to baczność dawały, ażeby kupcy z powodu ich właściwości handlów 
do sprzedaży napojów słodzonych nie upoważnieni jak n. p. handlarze pomniejsi, kramarze 
i tym podobni przemysłowcy, którzy właściwych cech kupców w myśl ustawy handlowej nie 
posiadają, do tej sprzedaży dopuszczani nie byli — oraz ażeby w handlach sprzedaż piwa za
granicznego we flaszkach tylko w gatunkach ciężkich, z po za granic państwa austryacko wę- 
gierskiego sprowadzanych, dozwoloną była.

5. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, ażeby sprawę zaprowadzenia straży zaprzysięgłej 
dla ochrony prawa propinacyi rozważył i zbadał i według wyniku tych badań odpowiednie 
wnioski, ewentualnie za porozumieniem z c. k. Rządem, na najbliższej sesyi Sejmu przedłożył.

6. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, ponawiając swoją zeszłoroczną uchwałę, ażeby 
w razach dochodzących do jego wiadomości o nadużyciach na szkodę prawa propinacyi u c. k. 
Rządu skutecznej pomocy żądał.

Petycya Nr. 461, właściciela dóbr i propinacyi Leska tern sprawozdaniem załatwioną 
zostaje.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie żąda, a Izba przystępuje do rozpraw szczegółowych.
P. ks. Sanguszko wnosi przyjęcie „en bloc“ całego wniosku komisyi.
Izba w głosowaniu przyjmuje „en bloc“ cały powyższy wniosek komisyi, oraz przyjmuje 

proponowane przez komisyę załatwienie petyeyi do L. 461.
Z kolei następuje dalszy ciąg rozprawy nad sprawozdaniem komisyi budżetowej z prelimi

narza funduszu krajowego na rok 1887.
Sprawozdawcy pojedyńczych działów:
Pp. Badeni Kazimierz, Hausner, Goldman, Stadnicki Stanisław, Sapieha Władysław, Ma- 

deyski, Badeni Stanisław, Potocki Artur, Jędrzejowicz Stanisław, Skałkowski, Abrahamowicz, 
Bobrzyński.

Sprawozdawca p. Hausner uwolniony od czytania sprawozdania, czyta wnioski komisyi co 
do ogólnej sumy pojedynczych Rubryk, a mianowicie :
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Lit. C.

Krajowy szpital powszechny we Lwowie.
Fundusz chorych i położnic.

W  y d a t k i .
Fundusz chorych Fundusz położnic. Razem.

Rubr. I : 30.631 zł. 2.688 zł. 33.319 zł
M II.: 24.093 ,. 2.103 „ 26.196 „
» III.: 3.956 „ 201 „ 4.157 „
71 IV.: 176 „ 63 „ 239 „

V.: 90 „ 10 „ 100 „
» VI.: 841 .. 89 „ 930 „

VII.: 71.951 „ 4.526 , 76.477 „
n V III.: 13.122 „ 778 'im 13.900 „
n IX .: 980 „ 70 . 1.050 „
7i X .: n 300 , 300 „

X I.: 3.984 „ 446 , 4.430 „
n X II.: 1.408 „ 352 „ 1.760 „
» X III .: 15 „ 5 * 20 „
ii XIV.: 450 „ 50 „ 500 „

X V .: 5? 3.000 „ 3.000 „
7J XVI.: )} 30 „ 30 „
71 XVII: 12.000 „ — „ 12.000 „

Izba w głosowaniu uchwala Rubr. I. do włącznie XV [I. wydatków zgodnie z wnioskiem 
komisyi bez rozprawy.

Sprawozdawca podnosi, iż Rubr. XVIII. wydatków „najem pom ieszkać odpada wskutek 
zwinięcia filii.

Sprawozdawca czyta: I i o c b o d y .

Sumaryczne zestawienie dochodów.

Fundusz chorych. Fundusz położnic. Razem.
Rubr. I. : 23.372 zł. 155 zł. 23.527 zł.

» n . : 4.926 , n 4.926 ,
„ HI. : 141.300 „ 9.300 „ 150.600 „
» IV- : 980 „ 20 „ 1.000 ,

Suma dochodów : 170.578 zł. 9.475 zł. 180.053 zł.
W oddziale chorych wynoszą zatem wydatki: 163.697 zł.

___________ dochody: 170.578 ,
zatem nadwyżka: 6.881 zł.

W oddziale położnic wynoszą wydatki: 14.711 zł.
________ dochody : 9.475 „

zatem niedobór: 5.236 zł.

W całym krajowym szpitalu powszechnym we Lwowie wynoszą zatem : 
Wydatki: 178.408 zł

 Dochody: 180.053 „
zatem nadwyżka: 1.645 zł.
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Izba w głosowaniu przyjmuje Rubr. I. do włącznie IV. dochodów zgodnie z wnioskiem ko- 
misyi bez rozprawy.

Sprawozdawca czyta następujący wniosek komisyi w załatwieniu wniesionych petycyj :
Nad petycyą L. 816. Albiny Sliwińskiej-Cwiklińskiej o wsparcie, komisya budżetowa wnosi 

przejście do porządku dziennego.
Nad petycyą L. 246 Eugenii Jaroszyńskiej, wdowy po oficyale szpitala, o podwyższenie 

pensyi wdowiej i nad petycyą L. 367 Katarzyny Starowieckiej. wdowy po lampiarzu, o udziele
nie dożywotnej pensyi wdowiej, komisya budżetowej wnosi przejście do porządku dzienuego.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Hausner czyta:

Lit. D.
Fundusz podrzutków we Lwowie.

Dochodów ten fundusz nie ma żadnych.
Wysoki Sejm raczy całą sumę wydatków funduszu podrzutków we Lwowie t. j. 620 zł 

pokryć z funduszu krajowego w Rubr. XI.
Izba uchwala powyższy wniosek komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Hausner czyta:

Lit. E.
Krajowy zakład dla obłąkanych na Kulparkowie.

W  y datki.
Rubr. i. 19.032 zł

55 i i . 25,815 „
n i i i . 290 „
n IV. 14 „
Ti V. 40 „
W VI. 640 „
55 VII. 74.510 „
n VIII- 4.110 „
n IX. 450 ,
5? X  . . 200 „
n XI. 9.010 ,
n XII. 250 ,

XIII. 2.100 „
XIV. 50 ,

Suma wydatków 136.511 zł
Izba w głosowaniu uchwala Rubr. I. do włącznie XIV. 

komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:

Dochody.
Rubr. I.

II. 
III 
IV.

wydatków zgodnie z wnioskiem

660 zł. 
4.376 jj 

151.000 „
720 „

Suma dochodów 156.756 zł. 
Wydatki krajowego Zakładu dla obłąkanych na Kulparkowie na rok 1887. 

wynoszą zatem 136.511 zł.
dochody zaś 156.756 zł.
nadwyżka wynosi p r z e t o ........................... 20.245 zł.
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Izba uchwala Rubr. I. do włącznie IV. dochodów zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta następujący wniosek komisyi w załatwieniu petycyi do L. 289.
Nad petycyą L. 289 Walentyny Wożniak, wdowy po woźnym, o roczny dar z łasRi, i nad 

petycyą L. 289 Walentyny Wożniak, wdowy po woźnym, o pensyę, komisya budżetowa wnosi 
przejście do porządku dziennego.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Następuje:

Lit. F.

Krajowy szpital św. Łazarza w Krakowie.

Spwozdawca p. Stanisław Badeni uwolniony od czytania sprawozdania, czyta sumaryczne 
zestawienie pojedynczych Rubryk wydatków, a mianowicie:

Sumaryczne zestawienie.

Wydatki.
Rubryka I................................................................. 27.765 zł.

» II................................................................ 20.706 n
7) III.............................................................. 250 „
11 IV.............................................................. 73 „
fi V................................................................ 50 „
n VI.............................................................. 900 „
» VII. zwyczajne . . . . . 7o.466 „

nadzwyczajne . . . . 923 „
■n VIII. zwyczajne . . . . 8.334 „

nadzwyczajne . . . . 100 „
» I X.............................................................. 0

0
-o o a

11 X ................................................................ 250 .,
XI. zwyczajne . . . . 5.760 „

nadzwyczajne . . . . 7.134 „
,, X II............................................................ 20 „

J) XIII........................................................... 1.102 „
17 XIV........................................ ................... 600 „

11 X V ............................................................. 2.000 „
n XVI............................................................ 250 „
■n XVII.......................................................... 12 000 „
n XVIII........................................................ 105 „
n X IX ........................................................... 150 „
n X X ...................................................  . 150 „

Razem 165.958 zł.
Izba w głosowaniu uchwala Rubr. I. do włącznie XX. wydatków zgodnie z wnioskiem ko

misyi bez rozprawy
Sprawozdawca czyta:

Dochody.
Rubryka 1  19.594 zł.

„ I I   11.807 „
n III...........................................................................  145.000 „
„ I V ....................................................................... .  1.000 ,

Razem 177.401 zł.
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Odtrąciwszy od sumy dochodów w kwocie 177.401 zł.
sumę rozchodów w kwocie . . . . .  165.958 „
okazuje się nadwyżka dochodów w kwocie . 11.443 zł.

Izba uchwala Rubrykę I. do włącznie IV. dochodów zgodnie z wnioskiem komisyi bez 
rozprawy.

Sprawozdawca czyta następujące wnioski komisyi budżetowej:
Nad petycyą L. s. 78. pet. 28. Wiktora Wojciechowskiego i Feliksa Lesieckiego, oficyałów, 

o dodatek aktywalny, przechodzi się do porządku dziennego, gdyż płaca oficyałów jako urzędni
ków stałych jest etatem unormowaną, — a vVys. Sejm nad taką samą petycyą już dwukrotnie 
do porządku dziennego przeszedł.

Nad petycyą L. s. 221. p. 156. Karoliny Laskowskiej wdowy po dyetaryuszu szpitala kra
kowskiego przechodzi się również do porządku dziennego.

Izba przyjmuje załatwienie powyższych petycyj zgodnie z wnioskiem komisyi budżetowej.
Następuje:

Lit. N.
Fundusz podrzutków w Krakowie.

Sprawozdawca p. St. Badeni uwolniony od czytania sprawozdania, czyta sumaryczne ze- 
sławienie pojedynczych Rubryk wydatków, mianowicie :

Zestawienie.
W y d a t k i .  Rubryka I. 50 zł.

rozprawy.
Sprawozdawca czyta :

a  II. . . . .  .  30 „

a  III. . .  . 60 ,.

a  IV. .  . . 1.582 „
„ v . .  . . 10 „

VI. .  .  . .  .  155 „

VII. . . 30 „  1.917 zł.
I do włącznie VII. wydatków zgodnie z wnioskiem komisyi

Rubryka I. . . . 1.182 zł.
II. . . . 907 „
III. .  .  . 5 . ,  2 094 zł.

Izba uchwala Rubr. I., II. i III. dochodów zgoduie z wnioskiem komisyi bez rozprawy. 
Następuje Rubryka XV. Pozycye 162— 171.
Sprawozdawca p. Abrahamowicz podnosi, że pozycye 162 do 171 włącznie, już poprzednio 

uchwalone zostały, a mianowicie:
Poz. 162. Szkoła wyższa rolnicza w Dublanach (uchwała sejm. z 11. Stycznia 1887.)

„ 163. Szkoła parobków w Dublanach (uchwała sejmowa z d. 11. Stycznia 1887.)
„ 164. Folwark w Dublanach (uchwała sejmowa z dnia 11. Stycznia 1887.).
% 165. Kurs gorzelnictwa w Dublanach (uchwała sejmowa z d. 11. Stycznia 1887.)
„ 166. Szkoła średnia rolnicza w Czernichowie (uchwała sejmowa z dnia 20. Sty

cznia 1 8 8 7 . ) ........................................................................................................
* 167. Szkoła ogroduicza w Czernichowie (uchwała sejmowa z dnia 20. Stycznia

1887.)  .................................................................................................................
„ 168. Folwark w Czernichowie (uchwała sejmowa z dnia 20. Stycznia 1887.) .
B 169. Szkoła niższa rolnicza w Horodence (uchwała sejm. z 12. Stycz. 1887) .

36.009 zł. 
12.604 „ 
17.224 „
1.715 „

35.480 «

3.125 „ 
15.671 „

9.716 „



Poz. 170. Szkoła niższa rolnicza w Jagielnicy (uchwała sejmowa z dnia 12. Sty
cznia 1 8 8 7 . )   9.505 zł.

„ 171. Szkoła niższa rolnicza w Kobiernicach (uchwała sejmowa z dnia 12. Sty
cznia 1 8 8 7 . )   9.475 „

Następuje Rubr. XV. 
poz. 172. i 178. i poz. 192. do 197.

Sprawozdawca p. Abrahamowicz czyta:
Poz. 172. Szkoła leśna w Rasztowcach.

Komisya wnosi przejście do porządku dziennego.
„ 173. Szkoła weterynaryi we Lwowie . . . . . . . .  3 106 zł.
„ 192. Na budowę gmachu szkolnego w Dublanach wstawia komisya zgodnie

z prel. Wydziału kraj  8.000 „
193. Zgodnie z preliminarzem Wydz. kraj. wstawia kom. budż. jako ostatnią

ratę na koszta budowy mieszkania dla dyrektora szkół w Dublanach . 2.200 „
„ 194. Na wydawnictwo czasopisma „Górnik"   400 „

Jako pozycyę 195. wstawia komisya dla kółek rolniczych . . . . 1.000 „
Sprawozdawca podnosi, że poz. 195 już uehwaloną została, przeto nie wymaga osobnego 

wotowania.
Izba w głosowaniu uchwala poz. 173, 192, 193 i 194 zgodnie z wnioskiem komisy1' bez 

rozprawy i przyjmuje wniosek komisyi co do poz. 172.
Sprawozdawca czyta:

Poz. 196. Koszta strzeżenia granic kraju w czasie zarazy na bydło i zamknięcia
miejsc zarazy zapomocą wojska i żandarineryi zgodnie z preliminarzem
Wydziału krajowego .    1.000 zł.

„ 197. Na częściowe pokrycie robót dodatkowych przy budowie gmachu szkol
nego krajowej szkoły rolniczej D u b l a n a c h   6.000 „

Izba w głosowaniu uchwala poz. 196 i 197 zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy. 
Następuje Rubr. XV. Pozyeye 177— 186.
Sprawozdawca p. Stanisław Stadnicki czyta:

Poz. 174/177. Szkoła ogrodnicza w Tarnowie   1.000 zł.
„ 178. Na wydanie atlasu geologicznego wraz z t e k s t e m ...................... 1.000 „
„ 179. Towarzystwo rolnicze we L w o w i e .................................................. 3.000 „
„ 180. Towarzystwo rolnicze w K r a k o w ie ..................................................  3.000 „
„ 181. Towarzystwo tatrzańskie w K r a k o w i e ......................................... 400 „

Marszałek podnosi, że poz. 178 nie wymaga osobnego głosowania jako już uchwalona. 
Izba w głosowaniu uchwala poz. 174/177, 179, 180 i 181 zgodnie z wnioskiem komisy, 

bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:

Poz. 182. Badania głębszych pokładów z i e m i ..................................................................  5.000 zł
Do pozycyi tej komisya budżetowa w nosi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby z użycia subwencyj udzielanych na badanie głęb

szych pokładów ziemi i o rezultatach wskutek tych subwencyj osiągniętych, — szczegółowe 
sprawozdanie Sejmowi przedłożył.

Sprawozdawca podnosi, iż poz. 182. jako już uchwalona, nie wymaga osobnego wotowania. 
Izba uchwala powyższą rezolucyę komisyi bez rozprawy.
Przemawia p. Wereszczyński.
Marszałek objaśnia pod względem formalnym.
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Sprawozdawca czyta:
Poz. 184. Na chemiczno-technologiczne studya przeróbki nafty . . . .  1.000 zł.

„ 185. Na stacyę doświadczalną dla produktów naftowych . . . .  900 „
preliminuje komisya budżetowa zgodnie z wnioskiem Wydziału krajowego. 

Sprawozdawca podnosi iż poz. 184 i 185 jako już uchwalone, nie wymagają osobnego
głosowania.
Poz. 186. Na zalesienie wydm piaszczystych:

a) w powiecie N i s k o ...............................................  150 zł.
b) „ Cieszanów, Jarosław, Ł a ń c u t ..........................................................150 ,
c) „ J a w o r ó w ............................................................................................... 250 „
d) „ Mościska    400 „

Uchwaleniem pozycyj 186 załatwia się petycyę L. 503 S. | 395 p. Towarzystwa tatrzań
skiego o subwencyę.

Sprawozdawca podnosi, iż oprócz kwoty 950 zł. objętej pozycyą 186. uchwalono na posie
dzeniu dnia 20. Stycznia 1887. na zalesienie wydm kwotę 1.900 zł.

Izba w głosowaniu uchwala poz. 186, a), b), c), d), zgodnie z wnioskiem komisyi bez roz
prawy i przyjmuje proponowane przez komisyę załatwienie petycyi L. s. 503|395 p.

Następuje Rubr. XV. Pozycje 187— 191.

S t y p e n d y a .

Sprawozdawca p. ks. Wł. Sapieha czyta:
Poz. 187. Dla jednego ucznia weterynaryi i koszta p o d r ó ż y ................................. 260 zł.

„ 188. Dla dwóch uczniów, którzy ukończyli wyższą szkołę rolniczą w Dubla-
nach, na kształcenie się na nauczycieli szkół średnich . . . .  1.600 „

„ 189. Dla uczniów szkoły rolniczej w Dublanach............................................. 500 „
„ 190. Dla uczniów szkoły leśnictwa we L w o w ie ................................................ .. . 1.500 „
„ 191. Dla górników, oddających się specyalnie zawodom bardziej krajowi po

trzebnym ....................................................................................................................... 2.000 „
Marszałek podnosi, że poz. 191. nie wymaga osobnego wotowonia, jako już uchwalona.
Izba w głosowaniu uchwala poz. 187, 188, 189 i 190 zgodnie z wnioskiem komisyi bez 

rozprawy.
Sprawozdawca czyta:
Odnoszące się do powyższych pozycyj petycye, a mianowicie L. s. 368/282. Michała Ser- 

wackiego, L. s. 297:222. Dawida Thiira, L. s. 157| 102. p. Hugona Kowarczyka, Juliana Fabiań- 
skiego L. s. 603/467, Stanisława Swieżawskiego L. s. 676/537. odstępuje się Wydziałowi krajo
wemu do załatwienia.

Izba przyjmuje powyższy wniosek komisyi bez rozprawy.
Następuje sprawozdanie komisyi budżetowej z pozycyj budżetu krajowego na r. 1887., do

tyczących przemysłu (dawniejsza Rubr. XV. poz. 174., 175. i 176.).
Sprawozdawca p. Bobrzyński prostuje błędy drukarskie na str, 5. i 8. sprawozdania, mia

nowicie: na str. 5. preliminowany w poz. 233. wydatek 4.000 zł. jest wydatkiem z w y c z a j 
n y m ,  nie zaś nadzwyczajnym. Przy poz. 239. drugi raz wydrukowaną cyfrę „1.200“ w wydat
kach nadzwyczajnych należy wykreślić. Na str. 8, pozycya 241. wynosić ma 30.000 zamiast 
30.600 zł.

Sprawozdawca uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następująjące wnioski kom isyi:
2
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Wysoki Sejm raczy uchwalić :
1. W preliminarzu budżetu krajowego na rok 1887. Rubr. XV. ma mieć napis: „Na 

cele rolnictwa i górnictwa'1, Rubryka X V I.: „Na cele przemysłu", Rubryka XVII.: ,,Rozmaite 
wydatki".

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:
2. W Rubr. XVI. uchwala się pozycye następujące:

Rubr. XVI. Na cele przemysłu.
Sz&oły przemysłowe uzupełniające.

Wydatek
zwycz. nadzw. razem

198 w Brzeżanach 500 — 500
199. „ Drohobyczu 500 — 500
200. ,, Jaśle 500 — 500
201. „  Jarosławiu 600 — 600
202. „ Kołomyi 500 — 500
203. ,, Krakowie 1.500 — 1.500
204. „  Lwowie 300 200 500
205. ,, Przemyślu 600 — 600
206. Rzeszowie 600 — 600
207. ,, Stanisławowie . 500 — 500
208. „  Tarnowie 500 — 500
209. „  Nowym Sączu . 500 — 500

Izba w głosowaniu uchwala poz. 198. do włącznie 209. zgodnie z wnioskiem komisyi bez 
rozprawy.

Sprawozdawca czyta :

Szkoły fachowe połączone z warsztatami.
A. Dla wyrobów z drzewa.

Wydatek 
zwyczajny nadzw.

Poz. 210. Szkoła i warsztat wzorowy dla stolarstwa i tokarstwa
w Stanisławowie . . . .  650 300

211. Dla stolarstwa i wyrobu zabawek drewnianych w Żywcu 800 800
Izba uchwala poz. 210. i 211. zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy 

Sprawozdawca czyta:
zwycz. nadzw. razem

Poz. 212. Dla stolarstwa i koszykarstwa z nauką szwedzką bie
głości ręcznej w Sokalu . ■ . 600 200 800

Przemawia p. Polanowski i stawia następijący dostatecznie poparty wniosek:
Pozycya 212. ma brzmieć:
„Poz. 212. Na naukę szwedzką biegłości ręcznej a mianowicie na kurs wakacyjny tejże na

uki dla nauczycieli ludowych wydatek zwyczajny .    1.000 zł.

razem

950
1100



„Rezolucya 2. zbyteczna*,
Przemawm p. Wierzbicki.
Po przemówieniu sprawozdawcy, Izba w głosowaniu uchwala poz. 212. zgodnie z wnioskiem 

p. Polanowskiego.
Sprawozdawca podnosi, iż przez uchwalenie wniosku p. Polarowskiego odpada proponowana 

przez komisyę rezolucya.
Sprawozdawca czyta :
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Pozycya zwyczajny nadzw. razem
213 dla kołodziejstwa i bednarstwa w połączeniu z kuźnią

do kucia wozów w Kamionce Strumiłowej 2.000 1.630 3.630
214 dla kołodziejstwa i bednarstwa w połączeniu z kuźnią

do kucia wozów w Toustem . 750 150 900
215 dla koszykarstwa w Jarosławiu 600 400 1.000
216 dla koszykarstwa w Jaśle . 800 300
Izba uchwala poz. 213. do włącznie 216. zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:

JBj Dla wyrobów garncarskich.
zwycz. nadzw. razem

>z. 217. Szkoła i warstat wzorowy w Kołomyi . 2.600 200 2 800
, 218. „  „  „  „ Toustem . 900 — 900
, 219. „  „  „  „ Porębie 1.900 500 2.400

Izba uchwala poz. 217, 218 i 219 zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:

Pozycya Wydatek
zwyczajny nadzw. razem

O) Dla wyrobów tkackich.

220 Warsztat wzorowy w Błażowej 840 — 840
221 „  „  ,, Horodence 425 1.000 1.425
222 „  „ „  Korczynie 850 300 1.150
223 „  „  ,, Kossowie 960 — 960
224 „  „ „ Krośnie 850 200 1.050
225 „  „  ,, Łańcucie 425 1.000 1.425

226

D ) Dla wyrobów powrośnieżych. 

Warsztat wzorowy w Radymnie 250 500 750

227

E ) D la wyrobów koronkarskich. 

Szkoła i pracownia w Kańczudze 1.050 1.050
228 „ ,, „  Muszynie 750 400 1.150
229 ,, ,, ,, Zakopanem 2.000 200 2.200

230

F ) Subwencyonowane zakłady pracy kobiet.

Kurs robót kobiecych przy szkole wydziałowej
w Krakowie . . . . 500 500

231 Stowarzyszenie pracy kobiet we Lwowie . 300 — 300
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G) Szkoły fachowi, rządowe suhwencyonowane z funduszów krajowych.

Pozycye. zwycz.
Wydatek

nadzw. razem
232 Szkoła snycerska w Zakopanem 1.200 300 1.500
233 Szkoła ślusarska w Świątnikach 4.000 — 4.000
234 Muzeum przemysłowe w Krakowie 2.000 — 2.000
235 „ ,, we Lwowie 2.000 — 2.000
236 Fundusz rezerwowy na cele szkolne, wydawni

ctwa i t. d. 2.000 2.000
237 Stypendya przemysłowe 5.000 — 5.000
238 Krajowa keramiczna stacya doświadczalna 4.700 1.000 5.700
239 Biuro Komisyi krajowej dla spraw przemysłu 1.200 — 1.200
Izba w głosowaniu uchwala poz. 220 do włącznie 239. zgodnie z wnioskiem komisyi bez 

rozprawy.
Sprawozdawca czyta :
Zarazem Wysoki Sejm raczy uchwalić następujące rezolucye:
1. Subwencye na uzupełniające szkoły przemysłowe w Brzeżanach i Jaśle przyznane w poz. 

198, 200 wypłaci Wydział krajowy szkołom tym pod warunkiem, że odnośne gminy i powiaty 
zobowiążą się wypłacać tymże szkołom odpowiednie subwencye.

2. (dawniejsza 3.) Poleca się Wydziałowi krajowemu, ażeby przedkładał szczegółowe preli
minarze tych szkół przemysłowych, które utrzymywane są kosztem funduszu krajowego.

3. (dawniejsza 4) Poleca się Wydziałowi krajowemu, ażeby przy preliminowaniu subwencyj 
dla wszelkich innych szkół przemysłowych określał warunki, pod którymi subwencya ma być 
przyznaną.

Izba uchwala oddzielnie ustęp 1.. 2. i 3. zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta :
Wysoki Sejm raczy uchwalić :

I) 1. Sejm ustanawia stały fundusz przemysłowy.
2. Fundusz ten przeznaczony jest na wspieranie przedsięwzięć pożytecznych dla rozwoju 

przemysłu krajowego przez udzielanie pożyczek.
3. Sejm przeznacza na uposażenie tego funduszu przez lat dziesięć począwszy od 1. Sty- 

cznia 1887. po 30.000 zł. rocznie nadto wciela się do tego funduszu wszystkie sumy, 
które począwszy od 1. Stycznia 1888. wpłyną tytułem procentów lub tytułem zwrotów 
pożyczek udzielonych lub udzielić się mających z funduszu krajowego na poparcie prze
mysłu krajowego.

4. Funduszem tym rozporządza Wydział krajowy po wysłuchaniu Komisyi krajowej dla 
spraw przemysłu domowego i rękodzielniczego. W tych granicach administracya fundu
szu oddana będzie Bankowi krajowemu.

Izba w głosowaniu uchwala ustęp I. 1., 2., 3. i 4. zgodnie z wnioskiem komisyi bez 
rozprawy.

Sprawozdawca czyta:
II) W rubrykę XVI. preliminarza budżetu krajowego wstawia się następujące pozycye: 

poz. 240. na zasiłki bezzwrotne dla przemysłu krajowego . . . .  7.000 zł.
poz. 241. dotacya funduszu przemysłowego . . . . . . .  30.000 „

Przemawia p. Lasocki.
Marszałek objaśnia p. Lasockiego pod względem formalnym.
Przemawia p. St. Badeni co do formalnego traktowania.
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Pizemawia p. Lasocki dalej.
P. Kopyciński zapisany do głosu zrzeka się przemawiania.
Po zrzeczeniu się przemawiania przez sprawozdawcę, Izba w głosowaniu uchwala ustęp

II. poz. 240 i 241 zgodnie z wnioskiem komisyi.
Sprawozdawca czyta:
W poz. 176. proponuje Wydział krajowy dla szkoły handlowej w Krakowie 1.000 zł.
Komisya budżetowa wnosi, ażeby kwotę tę wstawić w rubrykę XVI. preliminarza jako 

pozycyę 242.
Izba przyjmuje powyższy wniosek komisyi bez rozprawv.
Sprawozdawca czyta sprawozdanie komisyi budżetowej z petycyj wniesionych do Sejmu:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
I. Odstępuje się Wydziałowi krajowemu, u względnie Komisyi krajowej dla spraw prze

mysłu, do załatwienia w odnośnych pozycyach rubryki XVI. budżetu petycye o subwencye dla 
szkól przemysłowych i innych:

Towarz. pedagog, dla szkoły przem. w Brzeżanach L. s. 647 w pozycyi 198
„ „ „ „ „ Drohobyczu 3? 649 53 199
„ „ E n  i,- „ Jarosławiu )) 237 33 201

Kuratoryi szkoły handlowo-przem. „ Kołomyi 5? 448 77 202
Szkoły izraelickiej im. Marka Bernsteina 33 144 77 2204
Towarz. pedag. dla szkoły przem. w Przemyślu JJ 648 77 205
Oddziału Tow. pedag. w Przemyślu dla tejże szkoły n 441 77 205

i? 11 i) v r  77 77 77 77 275 205
Dyrekcyi szkoły przem. w Rzeszowie 77 746 71 206

,, ,, ,, w Stanisławowie J r 465 77 207 i 210
Towarz. pedag. dla szkoły handlowo-przem. w Tarnowie '? 239 208

„  „ „ ' ,, przem. w Nowym Sączu 7' 238 7' 209
Stow. Pracy kobiet we Lwowie o subwencye n 447 ;» 231
Tow. Tatrz. dla szkoły fachowej w Zakopanem 77 455 7' 232
Rady szk. w Dulczy o zapomogę dla Ziobronia 7' 373 „ 237
Tow. politech. dla muzeum przem. we Lwowie 77 743 77 235
Stow. robot, szewskich „Równość11 708 s

240 i 241Franciszka Kwaśniewskiego, jnbilera w Krakowie 77 787 * 77

II. Petycye Rektoratu c. k. Szkoły politechnicznej 1. 218 o subwencye na cele naukowych 
exkursyj słuchaczów tej szkoły odstępu;e się Wydziałowi krajowemu do załatwienia.

Izba uchwala ustęp I i II. zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Następuje z kolei Rubr. XVII ,,Rozmaite wydatki1'. Sprawozdawca p. ks. Wł. Sapieha.
Marszałek podnosi, iż do tej Rubryki wniesioną została na wstępie obrad budżetowych re- 

zolucya p. ks. Adama Sapiehy i odczytuje takową w brzmieniu następującem :
Sejm upoważnia Wydział krajowy do czynienia wydatków, jakie za potrzebne uzna ze 

względu na zamierzoną do GUlicyi podróż Jego ces. król. Wysokości Arcyksięcia Następcy 
Tronu i Jego Najdostojniejszej Małżonki. Wydatki te mają być wpisane do rubryki XVII. poz. 
243. wydatków.

Po przemówieniu członka Sejmu najprzew. ks. Metropolity Sembratowicza, Izba w głoso
waniu uchwala jednogłośnie powyższą rezolucyę.

Marszałek konstatuje jednomyślność tej uchwały.
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Sprawozdawca czyta:
Pozycya 243. Do r ozporządzalności Wydziału krajowego . . . .  30.000 zł.
Poz. 244. Pożyczki bezprocentowe na budowę koszar dla c. k. wojska . 120.000 „
Odnoszące się do tej pozycyi petycye: L. s. 142. gminy miasta Trembowli

i L. s. 609 gminy miasta Nowego Sącza odstępuje się Wydziałowi krajowemu do
załatwienia.

Pozycya 245. Dla księży unitów chełm sk ich .......................................  1.500 .,
Pozycya 246. Dla pogorzelców miasta Doliny w myśl uchwały Wys. Sejmu 

z dnia 20. Grudnia 1886. .    1.000 ,,
Pozycya 247 Gminie Wulka tuchowska w myśl uchwały Wys, Sejmu z dnia 

22. Grudnia 1886................................................................ ........................................................  267 zł. 40 ct.
Marszałek podnosi, że pozycye 246 i 247 jako już uchwalone nie wymagają 

osobnego wotowania.
Izba w głosowaniu uchwala pozycye 243, 244, 245 zgodnie z wnioskiem komisyi bez 

rozprawy.
Przemawia poseł Kaszewko i stawia nastęnujący dostatecznie poparty wniosek :

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Pod poz. 247b): Pogorzelcom gmin Milna, Markopola i Czepiele w powiecie Brodzkim 

udziela się tytułem jednorazowej zapomogi dla każdej po 200 z ł . ; dla pogorzelców gminy Heniów 
zapomogi 50 zł. — ogółem 650 zł.

Po przemówieniu p. hr. Tadeusza Dzieduszyckiego i sprawozdawcy, Izba w głosowaniu 
uchwala zgodnie z wnioskiem p. Kaszewki.

Sprawozdawca czyta.
Pozycya 248. Komitetowi kościelnemu w Stryju na odbudowanie spalonego 

kościoła L. s. 601    1.000 zł.
Pozycya 249. W załatwieniu petyeyi L. s. 734, wniesionej przez Komitet 

wystawy krajowej rolniczo-przemysłowej i maszyn pomocniczych dla rolnictwa i 
przemysłu, oraz wystawy sztuki polskiej w Krakowie w r. 1887.,

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
1. Komitetowi wystawy krajowej wyznacza się subwencyę w kwocie . 11.000 „  

z których 1.000 zł. na urządzenie rybackiego oddziału wystawy; subwencyę tę
Wydział krajowy w miarę potrzeby częściowo wypłaci ;

2. Suma ta ma być zwróconą w całości lub w części, o ileby zyski z w y
stawy przewyższały wydatki.

Powyższą uchwałą załatwioną jest petyeya L. s. 377 Komitetu Towarzystwa rolniczego kra
kowskiego, tudzież petyeya L. s. 655 Towarzystwa rybackiego w Krakowie.

Izba w głosowaniu uchwala oddzielnie poz. 248, 249, ustęp 1. i 2. zgodnie z wnioskiem 
komisyi bez rozprawy oraz przyjmuje proponowane przez komisyę załatwienie petyeyi do 1. 377.

Sprawozdawca czyta:
Pozycya 250. Felicyi Korosteóskiej, byłej nauczycielce szkoły ludowej przy 

klasztorze PP. Klarysek w Starym Sączu, stały dar roczny z łaski, na czas od 
dnia uchwały aż do odwołania, zgodnie ze sprawozdaniem Wydziału krajowego 
z dnia 25. Maja 1886. L. 23.407 . . . . . . . . . .  80 zł.

Pozycya 251. Córce ś. p. Jana Lama na ukończenie edukacyi L. s. 312. . 500 „
Pozycya 252. Leontynie i Joannie Sapałaczyńskim, siostrom ś. p. Roberta, 

urzędnika Wydziału krajowego, (L. s. 293) je d n o r a z o w o ................................................ 100 „
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Izba w glosowaniu uchwala pozycje 250. 251 i 252 zgodnie z wnioskiem komisyi be 
rozprawy.

Sprawozdawca czyta :
Petycyę L. s. 330 gminy Skała przekazuje się Wydziałowi krajowemu do możliwego 

uwzględnienia.
Izba uchwala zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozpraw;/.
Sprawozdawca czyta:
Nad następującą petycyą raczy Wys. Sejm przejść do porządku dziennego, którą Wydział 

kraj. sprawozdaniem z dnia 31. Grudnia 1886. L. 76.105 przedłożył z następującym wnioskiem:
Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Maryi Yeit, byłej guwernantce, sierocie po dyrektorze szkoły główuej we Lwowie, przy

znaje się z funduszu krajowego dożywotni dar z łaski w kwocie 80 zł. rocznie, począwszy od 
duia uchwały.

Nad powyższem przedłożeniem Wydziału krajowego wuosi komisya budżetowa": przejście 
do porządku dziennego z tej przyczyny, iż nie ma żadnego iuuego tytułu do udzielenia Maryi 
Veit zasiłku z funduszu krajowego, jak bardzo rzeczywista potrzeba petentki: Ojciec proszącej 
umarł przed 43 laty, jako emerytowany dyrektor szkoły głównej we Lwowie, ona zaś sama 
w zawodzie publicznym nigdy uie pracowała. Eomisya budżetowa staje więc zasadniczo na tern 
stanowisku, że datki wynikające jedynie z pobudek miłosierdzia uie wchodzą w zakres jej kom- 
petencyi.

Izba uchwała załatwienie petycyi Maryi Yeit zgodnie z wnioskiem komisyi budżetowej.
Sprawozdawca czyta:
Następnie raczy Wysoki Sejm przejść do porządku dziennego nad następującemi pety- 

cyami: LL. sejm. 93, 106, 115, 140, 150, 151, 172, 196, 197, 206, 223, 311. 313,315, 376, 389, 
436, 452, 459, 460, 479, 481, 500, 501. 523. 554, 580, 582, 590, 599, 615, 620, 659, 661. 662, 
664, 681, 684, 696, 758 i 789.

Przemawia p. ks. Sawa i stawia następujący dostatecznie poparty wniosek:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę L. 150 przekazuje się Wydziałowi krajowemu do odpowiedniego załatwienia.
Przemawia p. Weigel i stawia następujący dostatecznie poparty wniosek:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę L. 93. Zygmunta Bogusza Stęczyńskiego o zapomogę odsyła się Wydziałowi kra

jowemu do załatwienia.
Przemawia p. Majer i popiera powyższy wniosek
Przemawia p. Zawadzui i stawia następujący dostatecznie poparty wuiosek :
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Rubryka XVII. poz. 252b). Stowarzyszeniu rękodzielników ..Gwiazda" w Tarnowie jedno

razowo pet. L. 389. . . . . . . . . . . . . .  100 zł.
Przemawia p. Romauowicz i stawia następujący dostatecznie poparty wniosek:
W załatwieniu petycyi L. 313 do budżetu jako poz. 249 lit. a) wstawia się:
Stowarzyszeniu lwowskiemu ,,Gwiazda" udziela się kwota 200 zł. jako jednorazowy 

zasiłek.
Po przemówieniu sprawozdawcy, Marszałek poddaje najpierw pod głosowanie wuiosek k o

misyi przejścia do porządku dziennego nad petycyami co do których nie postawiono odmiennych
od komisyi wniosków — a mianowicie uad petycyami do 1. sejm. 106, 115, 140, 151, 172, 196,
197, 206,' 223, 311, 315, 376, 436, 452, 459, 460, 479, 481, 500, 501, 523, 554, 580, 582, 590,
599, 615, 620. 659, 661, 662, 664, 681, 684, 696, 758 i 789.
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Izba uchwala zgodnie z wnioskiem komisyi przejście do porządku dziennego nad powyż- 
szemi petyeyami.

Następnie poddaje Marszałek pod głosowanie powyżej przytoczone wnioski, a mianowicie:
1) wniosek p. ks. Sawy co do petyeyi 1. 150.
Izba w głosowaniu uchwala załatwienie tej petyeyi zgodnie z wnioskiem p. ks. Sawy.
2) wniosek p. Weigla co do petyeyi 1. 93.
Izba w głosowaniu uchwala załatwienie tej petyeyi zgodnie z wnioskiem p. Weigla.
3) wniosek p. Zawadzkiego co do petyeyi 1. 389.
Izba w głosowaniu uchwala załatwienie tej petyeyi zgodnie z wnioskiem p. Zawadzkiego.
4) Wniosek p. Eomanowieza co do petyeyi 1. 313.
Izba w głosowaniu uchwala załatwienie tej petyeyi zgodnie z wnioskiem p. Romanowicza.
Wreszcie wnosi sprawozdawca prześeie do porządku dziennego jeszcze nad petyeyami do

1. sejm. 79, 98, 148, 207, 579 i 751.
Izba nehwala zgodnie z wnioskiem sprawozdawcy.
Z kole' następuje:

Lit. G. Fundusz polieyi krajowej. Sprawozdawca p. Goldman.
Sprawozdawca czyta:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Wydatki funduszu polieyi krajowej Rubr. I. do YI. . 417 zł.
Dochody „ „ I. „ IV. . 6.317 „

Nadwyżka dochodów w kwocie . 5.900 zł.
wpłynie do funduszu krajowego.

Izba w głosowaniu uchwala sumę wydatków i sumę dochodów zgodnie z wnioskiem ko
misyi bez rozprawy.

Sprawozdawca p. Goldman czyta: Fundusze samoistne budżetem objęte.

Lit. H. Fundusz domestykalny.

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Wydatki funduszu domestykalnego . 1 205 zł.
Dochody „ „ . . 5.072 „

Nadwyżka dochodów . 3.867 zł.

użytą zostanie na pomnożenie majątku zarodowego.
Izba w głosowaniu uchwala sumę wydatków i sumę dochodów zgodnie z wnioskiem komi

syi bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:

Lit. J. Fundusz kultury krajowej.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Dochody funduszu kultury krajowej . . 3.451 zł.
Wydatki „ „ „ 3.451 „

Izba w głosowaniu uchwala sumę dochodów i sumę wydatków zgodnie z wnioskiem komi
syi bez rozprawy.
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Sprawozdawca czyta:
Lit. K. Fnndnsz stanowy sierociński.

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Dochody funduszu stanowego sierocińskiego . 1.824 zł.
Wydatki „ „ . . .  1.692 „

Nadwyżka dochodów . . 132 zł.
użytą zostanie na pomnożenie majątku zarodowego.

Izba w glosowaniu uchwala sumę dochodów i sumę wydatków zgodnie z wnioskiem komi
syi bez rozprawy.

Sprawozdawca czyta:
Lit. L. Fundusz Aleksandra hr Stadnickiego.

Wysoki Sejm raczy mhwalić:
Wydatki funduszu Aleksandra hr. Stadnickiego . . 1 895 zł.
Dochody „ ,. „  . . .  1.746 ,,

Niedobór . . 149 zł.
pokryty zostanie ze spodziewanej pozostałości kasowej z końcem r. 1886. w kwocie 5.550 zł., 
tak, że pozustałość z końcem r. 1887. będzie wynosiła 5.351 zł.

Izba w głosowaniu uchwala sumę wydatków i sumę dochodów zgodnie z wnioskiem komi
syi bez rozprawy.

Sprawozdawca czyta:
Lit. M. Fundusz pożyczki krajowej z r. 1873.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
W ydatki: Rubr. I poz. 1. umorzenie pożyczki przez losowanie . . 21.800 zł.

„  III. „  2. wypłata k u p o n ó w ........................................  38.039 ,,
„  III koszta administracyjne:

poz. 3. 10% podatku dochodowego od kuponów . 3.304 ,.
„ 4. należytość stemplowa od kuponów . . 276 ,,
,, 5. potrzeoy kancelaryjne . . . .  100 „

Razem 58.519 zł.
Izba w głosowaniu uchwala Rubr. I., II. i III. wydatków zgodnie z wnioskiem komisyi 

bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta :

Dochody: Rubr. I. poz. 1. zwrot kapitałów wypożyczonych Wydziałom
powiatowym . . . . . .

,, II. „ 2. odsetki od kapitałów . . . . .
,  „  3. prowizye zwłoki od kapitałów

„ III. rozmaite:
poz. 4. zwrot zaliczek udzielonych bankom . . 500 ,,

,, 5. z pozostałości funduszu pożyczki krajowej z
roku 1883. . . . . . .  21.800 „

z funduszu k r a jo w e g o  31.219 „
Razem . 58.519 zł.

I 5.000 zł.

3
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Izba w głosowaniu uchwala Rubr I.. II. i III. dochodów zgodnie z wnioskiem komisyi bez 
rozprawy.

Sprawozdawca komisyi budżetowej p. Abrahamowicz czyta następujący sumaryusz docho
dów z pojedynczych Rubryk a mianowicie :

Rubr I. Pozostałość z rachunków z lat ubiegłych . . . z ł .  87.000
„ II. Odsetki od pieniędzy chwilowo lokowanych . . „ 8.000
,, III. Dochody z dróg krajowych . . . . . „ 226.840
„ IV Nadwyżka dochodów od Zakładów dotowanych . . „ 39.2-38

V. Zwroty zaliczek z lat ubiegłych . . . . . .  33.600
,, VI. „ pożyczek . . . . . . . . .  64.089
,, VII. Dochody szkoły gospodarstwa lasowego we Lwowie . ,, 5.320
..VIII. ,. szkół i folwarku w Dublanaeh . . . „ 36.682
„ IX. „ .. „ w Czernichowie . . „ 38.500
„ X .  „ innych szkół kra jow ych  „ 12.505
„ XI. Zwroty za sprawdzanie rachunków aptekarskich . . 600
„ XII, Dochody z przelania do skarbu krajowego pozostałości

z funduszu zapomogi z 1866. roku . . . „ 18.995
,, XIII. Rozmaite dochody . 22.105
,, XIV. Kwota 120.000 zł. preliminowana z funduszu pożycz

ki krajowej z 1883. roku . . . . . .  120.000
Razem dochody . . zł. 662.969

Sprawozdawca podnosi, że dochody Rubryki VII., VIII., IX., i X. uchwalone już zostały 
przy obradach nad preliminarzami w.ymienionych szkół gospodarstwa krajowego.

Izba w głosowaniu przyjmuje Rubryki dochodów I., II., III., IV., V., VI., XI., XII., XIII. 
i XIV. oraz ogólną sumę dochodów zgodnie z wnioskiem komisyi budżetowej bez rozprawy.

Marszałek podnosi, iż wnioski do powzięcia uchwały finansowej wskutek zmian poczynio
nych w poszczególnych rubrykach wydatków, później przedstawione zostaną.

Przystąpiono do dalszego punktu porządku dziennego, którym jest:
Sprawozdanie komisyi budżetowej z przedłożenia Wydziału krajowego z wnioskami w spra

wie budowy nowego teatru w Krakowie. Sprawozdawca p. Stanisław Badeni.
Marszałek oznajmia, iż na prośbę p. Augustynowicza, sprawozdawcy punktu 10. dzisiejszego 

porządku dziennego, zarządzi obrady pierwej nad p. 10. a następnie nad punktem 6. porządku.
Punktem 10. jest:
Sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego w przedmiocie projektu założenia publi

cznych składów.
Sprawozdawca p. Augustynowicz uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następujący 

wniosek komisyi:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Ponownie poleca się Wydziałowi krajowemu, by poczynił dalsze starania celem wprowa

dzenia jak najrychlej w życie publicznych składów z prawem wydawania listów składowych na 
podstawie rozporządzenia ministeryalnego z dnia 19. Czerwca 1866. (Dz. u. p. Nr. 86), a pod 
względem zasiłku luh gwarancyi ze strony kraju, których potrzeha wyniknie z przedsięwziętych 
rokowań, przedłoży Wydział krajowy Sejmowi na najbliższej sesyi odpowiednie wnioski.

Poleca się powtórnie Wydziałowi krajowemu, aby tenże poczynił starania u Wysokiego c. k. 
Rządu, iżby przy przyszłym układzie z Bankiem austro-węgierskim zastrzeżone zostało prawo 
lombardowania warantów publicznych składów zbożowych.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
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Izba przystępuje do obrad nad punktem 6. porządku dziennego, którym jest sprawozdanie 
komisyi budżetowej z przedłożenia Wydziału krajowego z wnioskami w sprawie budowy nowego 
teatru w Krakowie.

Sprawozdawca p. Stanisław Badeni uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następujący 
wniosek komisyi :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
1. Przyznaje się w zasadzie gminie miasta Krakowa na rzecz budowy nowego teatru sub- 

wencyę w kwocie 100.000 zł. zastrzegając Sejmowi decyzyę, czy subwencya ta ma być wypła
coną gminie w kapitale, czy też polegać ma na przyjęciu zobowiązania do płacenia procentów 
i amortyzacyi od pożyczki w kwocie 100.000 zł., którąby gmina miasta Krakowa zaciągnęła.

2. Ostateczne przyznanie subwencyi zeleżnem jest od warunku, ażeby Rada miasta Krakowa 
szczegółowy plan budowy Sejmowi za pośrednictwem Wydziału krajowego przedłożyła.

Rzeczą Wydziału krajowego będzie plany Sejmowi ze swoją opinią przedłożyć.
8. Poleca się Wydziałowi krajowemu, by przedłożył Sejmowi na przyszłej sesyi po porozu

mieniu się z Reprezentacyą miasta Krakowa wnioski, któreby w myśl wskazówek w sprawozda
niu zawartych normowały i zapewniały Reprezentacyi kraju a względnie Wydziałowi krajowemu 
stanowczy wpływ na losy teatru polssiego w Krakowie od chwili wybudowania nowej sali tea
tralnej.

4, Poleca się Wydziałowi krajowemu, by na przyszłej sesyi sejmowej przedłożył wnioski 
co do formy, w jakiej subwencya w punkcie 1. oznaczona udzieloną być ma.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie żąda, a Izba przystępuje do rozprawy szczegółowej.
Sprawozdawca czyta:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
i. Przyznaje się w zasadzie gminie miasta Krakowa na rzecz budowy nowego teatru sub- 

wencyę w kwocie 100.000 zł. zastrzegając Sejmowi decyzyę, czy subwencya ta ma być wypła
coną gminie w kapitale, czy też polegać ma na przyjęciu zobowiązania do płacenia procentów 
i amortyzacyi od pożyczki w kwocie 100.000 zł., którąby gmina miasta Krakowa zaciągnęła.

Przemawia p. Weigel i wnosi opuszczenie wyrazu „w zasadzie11 z wniosku komisyi.
Po przemówieniu sprawozdawcy — p. Weigel cofa powyższą poprawkę, a Izba uchwala 

ustęp 1. zgodnie z wnioskiem komisyi.
Sprawozdawca czyta:
3. Ostateczne przyznanie subwencyi zależnem jest od warunku, ażeby Rada miasta Krakowa 

szczegółowy plan budowy Sejmowi za pośrednictwem Wydziału krajowego przedłożyła.
Rzeczą Wydziału krajowego będzie, plany Sejmowi ze swoją opinią przedłożyć.
Przemawia p. Wierzbicki i wnosi następującą dostatecznie popartą poprawkę:

W punkcie 2. wniosku komisyi dodać po słowach :
„Ostateczne przyznanie subwencyi zależnem jest od warunku11:
ażeby plany sporządzone były na podstatoie konkursu technikóio polskich i ażeby Rada mia

sta Krakowa i t. d.
Przemawia p. Romanowicz.
Po przemówieniu sprawozdawcy, Marszałek poddaje pod głosowanie najpierw ustęp 2. we

dług brzmienia komisyi.
Izba uchwala ustęp 2. zgodnie z wnioskiem komisyi a odrzuca poprawkę p. Wierzbickiego.
Sprawozdawca czyta ustęp 8. i 4. w brzmieniu następującem:
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3. Poleca się Wydziałowi krajowemu, by przedłożył Sejmowi na przyszłej sesyi po porozu
mieniu się z Reprzentacyą miasta Krakowa wnioski, któreby w myśl wskazówek w sprawozda
niu zawartych normowały, zapewniały Reprezentacyi kraju a względnie Wydziałowi krajowemu 
stanowczy wpływ na losy teatru polskiego w Krakowie od chwili wybudowania nowej sali tea
tralnej.

4. Poleca się Wydziałowi krajowemu, by na przyszłej sesyi sejmowej przedłożył wnioski co 
do formy, w jakiej subwencya w punkcie 1. oznaczona, udzieloną być ma.

Izba w głosowaniu nchwala oddzielnie ustęp 3. i 4. zgodnie z wnioskiem komisyi bez roz
prawy.

JE. p. Namiestnik odpowiada na interpelacyę p. Żurowskiego i towarzyszy w sprawie roz
kładu jazdy na kolei Transwersalnej.

Z kolei następuje sprawozdanie komisyi administracyjnej z przedłożenia Wydziału krajo
wego o petycvi gminy miasta Lnbaczowa i kilkunastu gmin okolicznych w sprawie przeniesienia 
siedziby c. k. Starostwa i władz autonomicznych z Cieszanowa do Lubaczowa.

Sprawozdawca p. Szeptycki uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następnjący wniosek 
komisyi:

Wys.oki Sejm raczy uchwalić:
Sejm przechodzi nad petycyą gminy miasta Lnbaczowa i gmin okolicznych o przeniesienie 

władz powiatowych z Cieszanowa do Lubaczowa do porządku dziennego.
Przemawia p. Hausner i stawia następujący dostatecznie poparty wniosek:
Wysokipflejm raczy nch walić :
Sejm przekazuje petycyę gminy miasta Lubaczowa i gmin okolicznych Wydziałowi krajo

wemu z poleceniem, ażeby po dalszem zbadaniu jej i wykazaniu, czy większość gmin i obszarów 
dworskich oświadcza się za tą petycyą lub przeciw niej, przełożył Sejmowi odnośny wniosek na 
następującej sesyi.

Po przemówieniu sprawozdawcy, Izba w głosowaniu odrzuca wniosek p. Ilausnera i nchwala 
zgodnie z wnioskiem komisyi.

Na zapytanie Marszałka Izba zgadza się na zawieszenie posiedzenia.
Marszałek zawiesza posiedzenie o godz. 2. m 50. do godziny 8ej wieczór, i oznajmia że 

oprócz przedmiotów zamieszczonych na dzisiejszym porządkn dziennym, komisya gospodarstwa 
krajowego przedłoży sprawozdanie o petycyi pp. Słoneckiego i Nawarskiego w przedmiocie subwen- 
eyonowania żeglngi parowej na Dniestrze,

Posiedzenie przerwano o godzinie 2. m. 50. po .południn.

Ciąg dalszy 17. posiedzenia z d. 22. Stycznia. 1887.
Początek o godzinie 8. min. 45.
Marszałek konstatuje dostateczną ilość posłów i otwiera posiedzenie na nowo.
Z porządkn dziennego następuje sprawozdanie komisyi szkolnej z przedłożenia Wydziału 

krajowego w przedmiocie reformy szkół męskich wydziałowych.
Sprawozdawca p Wierzbicki uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następujący wnio

sek komisyi:
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Wysoki Sejm raczy uchwali i :
1. Przychylając się do wniosków komisyi krajowej dla spraw przemysłu domowego i ręko

dzielniczego, poleca się Wydziałowi krajowemu, na zasadzie oświadczeń c, k. Rad szkolnych 
okręgowych, Wydziałów powiatowych i reprezentacyj interesowanych gmin miejskich, ażeby od 
niósł się do c. k. Rady szkolnej krajowej względem przeprowadzenia do skutku stopniowej reor- 
ganizacyi istniejących szkół wydziałowych męskich w następujący sposób:

1 Szkoły wydziałowe męskie w Przemyślu, Samborze i Tarnowie przekształcone być winne 
w kierunku przemysłowym, z szczególnem uwzględnieniem przemysłu drzewnego.

2. Reformę szkoły wydziałowej w Bochni wypadałoby przeprowadzić w taKi sposób, ażeby 
w niej był uwzględniony kierunek przeważnie bądź przemysłowy, bądź rolniczy.

3. Szkoła wydziałowa w Śniatynie winna otrzymać charakter przemysłowo handlowy. Przy 
badaniach należałoby wziąć pod rozwagę, o ile w myśl życzeń reprezentacji miasta Śniatyna 
połączyćby się dało urządzenie, by uczniom udzielać także i 'wiadomości z dziedziny gospodar
stwa, sadownictwa i pszczeluictwa.

4. Co się tyczy szkoły wydziałowej w Gródku, wypadałoby przeprowadzić na nowo układy 
z miejscowymi czynnikami na podstawie załączonych planów praktyczniejszego urządzenia szkół 
wydziałowych wedle zasad wskazanych w noweli szkolnej z 2. Lutego 1885. (Dz. u. kr. Nr. 28.) 
albo ją zupełnie zwinąć.

5. Przed wdrożeniem dalszych rokowań co do reformy szkoły wydziałowej w Wieliczce 
odniesie się Wydział krajowy do o. k. Ministerstwa skarbu z propozycyą, ażeby przyprowadzić 
do skutku pewną łączność pomiędzy szkołą wydziałową a utrzymywaną tam pod opieką za
rządu salinarnego górniczą szkołą fachową, jak niemniej także, ażeby uczniowie szkoły wydzia
łowej mogli być przypuszczeni pod pewnymi warunkami do ćwiczeń praktycznych w warstatach 
salinarnych.

6. Poźądanem byłoby zbadać, er ile plan nauk, obowiązujący w zreformowanej szkole w y
działowej w Sokalu, wymagałby zbliżenia do dołączonego tu planu, wypracowanego przez komi- 
syę krajową dla spraw przemysłu domowego i rękodzielniczego

łl. Poleca się Wydziałowi krajowemu, ażeby wziął pod rozwagę, o ile życzeniom reprezen- 
tacyi miast Myślenice, Wilamowice i Gorlice, by w tych miejscowościach urządzić szkoły wydzia
łowe nowego systemu z kierunkiem przemysłowym wedle przepisów ustawy z dnia 2. Lutego 
1885., zadość stać się może.

III. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, by wszedł w rokowania z c. k. Rządem, ażeby przy 
istniejących seminaryach nauczycielskich urządzić wykłady dla kształcenia nauczycieli dla uzu
pełniających i wydziałowych szkół, tak z kierunkiem przemysłowym, jakoteż i rolniczym.

IV. Sejm wypowiada życzenie, ażeby co do szkół, opartych na przepisach ustawy z dnia
2. Lutego 1885. Dz. u. kr. Nr. 28), zapewniony był wpływ odpowiedni czynnikom fachowym 
tak na ich orgauizacyę. jak niemniej także później nu wykonywanie nadzoru nad niemi --- a to 
mianowicie: Towarzystwom gospodarczym we Lwowie i w Krakowie na szkoły z kierunkiem 
rolniczym, zaś komisyi krajowej dla spraw przemysłu domowego i rękodzielniczego na szkoły 
z kierunkiem rękodzielniczym.

V. Poleca się Wydziałowi krajowemu, ażeby poczynił starania u c. k. Rządu o wyznacze
nie odpowiednich funduszów na sprawienie warstatów i środków naukowych do specyalnej nanki 
przy szkołach wydziałowych, wedle przepisów ustawy z dnia 2. Lutego 1885. zreorganizowanych 
lub nowo powstać mających,

Przez powzięcie powyższych uchwał załatwia się petycyą gminy miasta Wieliczki 
L. s. 90t>jpet. 701. w sprawie szkoły wydziałowej w Wieliczce.
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W rozprawie ogólnej przemawiają pp. Zyblikiewicz i Bobrzyński, który stawia następujący 
wniosek w miejsce wniosków komisyi:

i. Poleca się Wydziałowi krajowemu, ażeby w porozumieniu z c. k. Radą szkolną kra
jową wypracował i Sejmowi do uchwały przedłożył szczegółowe plany reorganizacyi istniejących 
obecnie szkół wydziałowych męskich na zasadach następujących:

1. Szkoły te mają otrzymać kierunek przemysłowy i handlowy, stosujący się ściśle do 
miejscowych warunków.

2. Ze szkołami tymi połączoną będzie nauka wieczorna, uzupełniająca w tymże samym 
kierunku.

3. Szkołom tym zapewniony będzie nadzór umiejętny i praktyczny cc się tyczy nauk fa
chowych, w nich udzielać się mających.

4. Zobowiązania gmin i powiatów, o ile odnosiły się do dotychczasowych szkół wydziało
wych pozostać mają w razie ich reorganizacyi.

Kwota, którąby się fundusz szkolny krajowy przyczyniał do utrzymania szkół zreorganizo
wanych. nie może przenosić połowy ogółu ich kosztów.

5. Układając plan reorganizacja szkoły wydziałowej w Wieliczce, udniesie się Wydział 
krajowy do c. k. Ministerstwa z propozycyą, ażeby zaprowadzić pewną łączność pomiędzy szkołą 
wydziałoAvą a utrzymywaną tam pod opieką zarządu salinarnego górniczą szkołą fachową, oraz 
ażeby uczniowie szkoły wydziałowej mogli być przypuszczeni pod pewnymi warunkami do ćwi
czeń praktvcznvch w warstatach salinarnych.

II. Poleca się Wydziałowi krajowemu, ażeby zbadał żjmzenia Reprezentacyi miast M y
ślenice, Wilamowice i Gorlice w sprawie urządzenia tamże szkół wjrdziałowych i żeby ewen
tualnie plany organizacyi tych szkół, oparte na zasadach powyżej wspomnianych, Sejmowi przed
łożył.

III. Wzywa się c. k. Rząd, ażeby przy wyższych szkołach przemysłowych lub innych od
powiednich zakładach zorganizował kształcenie się nauczycieli fachowych, mających udzielać 
naukę w szkołach wydziałowych i w połączonych z nimi szkołach przemysłowych uzupełnia
jących.

IV. Poleca się Wydziałowi krajowemu, ażeby poczynił starania u c. k. Rządu o wyzna
czenie odpowiednich funduszów na sprawienie warstatów i środków naukowych do specyalnej 
nauki przy szkołach wydziałowych, wedle przepisów ustawy z dnia 2. Lutego 1885. zreorgani
zowanych lub nowo powstać mających

Po objaśnieniu Marszalka pod względem formalnym, przemawia jeszcze p. Bobrzyński po
wtórnie.

Przemawia p. Czerkawski i wnosi zawieszenie obrad nad tym przedmiotem celem porozu
mienia się członków komisyi szkolnej.

Przemawiają pp. Chrzanowski i St. Badeni pod względem formalnym.
Na zapytanie marszałka Izba przyjmuje wniosek p. Czerkawskiego.
Izba przystępuje do punktu 9. porządku obrad, którym jest sprawozdanie komisyi admini

stracyjnej z petycyi Rady miasta Lwowa w sprawie darowizny realności Castrum zwanej.
Sprawozdawca p. Max uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następujący wniosek 

komisyi:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

I.
Uchwala sejmowa na dniu 2. Października 1882. wydana, Najwyż- 

szem postanowieniem z dnia 22. Sierpnia 1884. zatwierdzona, w swojem 
dotychczasowem brzmieniu:
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1) „Grunt położony we Lwowie pod 1. k. 34 m., składający się z par
cel katastralnych 1. 75, 7030, 7031, intabulowany w księdze Dom. 32. pag. 
151. N. 1. haer. jako własność głównej szkoły normalnej we Lwowie, a 
względnie funduszu szkół normalnych, oddany mocą protokołu z dnia 8. 
Listopada 1873. roku w zarząd i posiadanie Wydziału krajowego, jako 
własność krajowego funduszu szkolnego, ma być w granicach w tym pro
tokole bliżej oznaczonych z majątku krajowego funduszu szkolnego wydzie
lony i na własność gminie miasta Lwowa bez ewikcyi z tern zastrzeże
niem ustąpiony, że gmina miasta Lwowa z gruntu tego może zrobić użytek 
tylko na umieszczenie zakładów naukowych, t. j. szkól ludowych, przemy
słowych, lub innych zakładów publicznych celom oświaty poświęconych, i że 
krajowy fundusz szkolny pjolny będzie od wszelkich wydatków z przenie
sieniem własności połączonych.

2) Upoważnia się Wydział krajowy do sporządzenia odpowiednego 
aktu prawnego"

zostaje uchyloną i ma natomiast opiewać jak następuje :

II.
1)_ Grunt położony we Lwowie pod 1. k. 34. m., składający się z par

cel katastralnych 1. 75. 7030, 7031, łączną przestrzeń 1.190D sążni obej
mujący, w księdze Dom. 32. pag. 151. N. 1. haer. jako własność głównej 
szkoły normalnej we Lwowie, a względnie funduszu szkół normalnych inta- 
bulany, a oddany mocą protokołu z dnia 8. Listopada 1873. roku w zarząd 
i posiadanie Wydziału krajowego, i )ko własność krajowego funduszn szkol
nego, ma być w granicach w tym protokole bliżej oznaczonych z majątku 
krajowego funduszn szkolnego wydzielony i na własność gminie miasta 
Lwowa bez ewikcyi, pod następującymi warunkami ustąpiony:

a) że gmina miasta Lwowa obowiązaną będzie z całego kompleksu 
gruntów, składającego się tak z parcel katastralnych niniejszem gminie 
ustąpionych, jak i z parcel katastralnych własnością miasta już będących, 
pod 1. kat. 76 i 7032 położonych, przestrzeń wyrównywującą ustąpionemu 
gruntowi, t. j. 1.190D sążni, używać stale na umieszczenie zakładów nau 
kowych, t. j. szkół ludowych, przemysłowych i innych zakładów celom 
oświaty poświęconych, a to pod tym rygorem, że na wypadek niedopełnienia 
tego obowiązku ze strony gminy miasta Lwowa, gmina ta obowiązaną bę 
dzie zapłacić na rzecz krajowego funduszu szkolnego karę konwencyonaluą 
w sumie 100.000 zł. w. a.

b) że rzeczony obowiązek gminy miasta Lwowa i rygor na niedotrzy
manie takowego postanowiony, mają być na realności niniejszem gminie 
miasta Lwowa ustąpionej na rzecz krajowego fuuduszu szkoluego tabular
nie zabezpieczone ;

c) że gmina miasta Lwowa ma wyłącznie ponosić wszelkie wydatki 
jak i należytości skarbowe z przeniesieniem własności i z tabularnem zabez
pieczeniem kary kouwencyonalnej połąezone.

2) Upoważnia się Wydział krajowy do sporządzenia odpowiednego 
aktu prawnego.
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Nad ustępem peiycyi miasta Lwowa o udzielenie Wydziałowi krajo
wemu upoważnienia, aby na wypadek, gdyby gmina na hipotekę realności 
pod 1. kons. 34. m. pożyczkę zaciągnąć zamierzała, udzielił gminie zezwo
lenie na to, by wierzytelność z tej pożyczki była zahipotekowaną przed 
prawami na rzecz funduszu krajowego szkolnego zaintabulować się mają- 
cemi, przechodzi feejm do porządku dziennego.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie żąda a Izba przystępuje do rozpraw szczegółowych.
Sprawozdawca czyta:

I.

Uchwała sejmowa na dniu 2, Października 1882. wydana, Najwyższem postanowieniem z dnia 
22. Sierpnia 1884. zatwierdzona, w swojem dotycbezasowem brzmieniu:

1) „Grunt położony we Lwowie pod 1. k. 34., m. składający się z parcel katastralnych
1. 75, 7030, 7031, intabulowany w księdze Dom. 32. pag. 151. N. 1. haer. jako własność g łó
wnej szkoły normalnej we Lwowie, a względnie funduszu szkół normalnych, oddany mocą pro 
tokołu z dnia 8. Listopada 1873. roku w zarząd i posiadanie Wydziału krajowego jako własność 
krajowego funduszu szkolnego, ma być w granicach w tym protokole bliżej oznaczonych z ma
jątku krajowego funduszu szkolnego wydzielony i na własność gminie miasta Lwowa bez ewi- 
kcyi z tem zastrzeżeniem ustąpiony, że gmina miasta Lwowa z gruntu tego może zrobić użytek 
tylko na umieszczenie zakładów naukowych t. j. szkół ludowych, przemysłowych, lub innych 
zakładów publicznych celom oświaty poświęconych, i że krajuwy fundusz szkolny wolny będzie 
od wszelkich wydatków z przeniesieniem własności połączonych.

2) Upoważnia się Wydział krajowy do sporządzenia odpowiednego aktu prawnego.
zostaje uchyloną i ma natomiast opiewać jak następuje:
Izba uchwala ustęp I. 1. i 2. zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:

II.

1) Grunt położony we Lwowie pod 1. k. 34. m. składający się z parcel katastralnych 1. 75, 
7030, 7031, łączną przestrzeń 1.190D sążni obejmujący, w księdze Dom. 32. pag. 151. N. 1. haer. 
jako własność głównej szkoły normalnej we Lwowie, a względnie funduszu szkół normalnych 
intabulowane, a oddany mocą protokołu z dnia 8. Listopada 1873. roku w zarząd i posiadanie 
Wydziału krajowego jako własność krajowego funduszu szkolnego, n<a być w granicach w tym 
protokole bliżej oznaczonych z majątku krajowego funduszu szkolnego wydzielony i na własność 
gminie miasta Lwowa bez ewikcyi, pod następującymi warunkami ustąpiony:

a) że gmina miasta Lwowa obowiązaną będzie z całego kompleksu gruntów, składają
cego się tak z parcel katastralnych niniejszem gminie ustąpionych, jak i z parcel katastralnych 
własnością miasta już będących, pod 1. k. 76 i 7032 położonych, przestrzeń wyrównywującą 
ustąpionemu gruntowi t. j. 1.190D sążni, używać stale na umieszczenie zakładów naukowych t. j. 
szkół ludowych, przemysłowych i innych zakładów celom oświaty poświęconych, a to pod tym 
rygorem, że na wypadek niedopełnienia tego obowiązku ze strony gminy miasta Lwowa, gmina 
ta obowiązaną będzie zapłacić na rzecz krajowego funduszu szkolnego karę konweneyonalną 
w sumie 100.000 zł. w. a.

b) że rzeczony obowiązek gminy miasta Lwowa i rygor na niedotrzymanie takowego 
postanowiony, mają być na realności niniejszem gminie miasta Lwowa ustąpionej na rzecz kra
jowego funduszu szkolnego tabularnie zabezpieczone ;

III.
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c) że gmina miasta Lwowa ma wyłącznie ponosić wszelkie wydatki jak i należytości 
skarbowe z przeniesieniem własności i z tabularnem zabezpieczeniem kary konwencyonalnej po
łączone.

2) Upoważnia się Wydział krajowy do sporządzenia odpowiednego aktu prawnego.
Izba w głosowaniu uchwala ustęp II p. 1. a, b, c. tudzież 2. zgodnie z wnioskiem komisyi 

bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:

III.
Nad ustępem petycyi miasta Lwowa o udzielenie Wydziałowi krajowemu upoważnienia, aby 

na wypadek, gdyby gmina na hypotekę realności pod 1. kons. 34. m. pożyczkę zaciągnąć za
mierzała, udzielił gminie zezwolenie na to. by wierzytelność z tej pożyczki była zahypotekowaną 
przed prawami na rzecz funduszu krajowego szkolnego zaintabulować się mającemi, przechodzi 
Sejm do porządku dziennego.

Przemawia p. Goldman i wnosi następującą poprawkę do ustępu III mianowicie: po wy
razach „przechodzi Sejm“ dodać wyrazy „na teraz“.

Po przemówieniu sprawozdawcy, który przyjmuje imieniem komisyi powyższą poprawkę, 
Izba w głosowaniu uctiwala ustęp III. zgodnie z wnioskiem komisyi i poprawką posła Gold
mana.

Z kolei następują sprawozdania z petycyj.
Sprawozdawca p. Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o petycyi do L. s. 442. 

miasta Sędziszowa i okolicy o ustanowienie c. k. Sądu powiatowego w Sędziszowie z następu
jącym wnioskiem komisyi:

Petycyę gminy Sędziszowa o utworzenie nowego c. k. Sądu powiatowego z siedzibą w Sę
dziszowie przekazuje się Wydziałowi krajowemu do wszechstronnego zbadania i zdania sprawy 
Sejmowi we właściwym czasie.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o petycyi L. s. 437. W y

działu powiatowego w Buczaczu o wydzielenie gmin Manaster, Łuka i Uniż z okręgu reprezen
tacyi powiatowej w Horodence a przydzielenie do reprezentacyi powiatowej w Buczaczu, z nastę
pującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę Wydziału Bady powiatowej w Buczaczu o wydzielenie gmin Manastera Łuki i 

Uniża z okręgu Rady powiatowej w Horodence, a przydzielenie do okręgu Rady powiatowej w 
Buczaczu odstępuje się Wydziałowi krajowemu do załatwienia we własnym zakresie działania.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o petycyi L. s. 870. gminy 

Koniuchy, Urmań i inne o utworzenie nowego c. k. Sądu powiatowego w Pomorzanach, z na- 
stępującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Petycyę gminy Pomorzan i 17. okolicznych włości o utworzenie nowego c. k. Sądu powia
towego z siedzibą w Pomorzanach, do którego okręgu należałyby gminy otaczające, które poje 
dynczo wyliczać dziś jeszcze jest przedwczesne, przekaznje się Wydziałowi krajowemu do wszech
stronnego zbadania. z poleceniem postawienia stosownych wniosków na najbliższej sesyi 
sejmowej.
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Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
W zastępstwie sprawozdawcy p. Wierzbickiego p. Goldman czyta sprawozdanie komisyi 

szkolnej z petycyi L. s. 742. Towarzystwa politechnicznego we Lwowie o zaprowadzenie rnecha- 
niczno-technologicznej stacyi doświadczalnej przy tutejszej c. k. Szkole politechnicznej, która to 
myśl poruszoną została na zjazdach techników polskich w Krakowie i we Lwowie, z następują
cym wnioskiem kom isyi:

Komisya szkolna najusilniej popierając niniejszą petycyę — stawia wniosek:
Węysoki Sejm uchwalić raczy następującą rezolucyę do c. k. Rządu :
Wzywa się c. k. Rząd. ażeby przy c. k. Szkole politechnicznej we Lwowie zaprowadził 

mechaniczno technologiczną stacyę doświadczalną.

izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
W zastępstwie sprawozdawcy p. Wierzbickiego p. Goldman czyta sprawozdanie sejmowej 

komisyi szkolnej o petycyi L. s. 687. gminy miasta Kołomyi o przeistoczenie tamtejszej 6cio 
klasowej szkoły żeńskiej w ośmioklasową szkołę wydziałową żeńską, z następującym wnioskiem 
kom isyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę L s. 637. pet. 500. odstępuje się Wydziałowi krajowemu do przjmhylnego załatwie

nia i do przedłożenia odpowiedniego wniosku na najbliższej sesyi sejmowej.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Kuczkowski czyta sprawozdanie komisyi petycyjnej na podanie do L. s. 

803 Adama Zielińskiego, dyetaryusza technicznego przy Wydziale krajowym o vmicm aetatis 
z następującym wnioskiem komisyi :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Panu Antoniemu Zielińskiemu ndziela się w celu umożliwienia mu starań o stałe pomie

szczenie w służbie krajowej — veniam aetatis.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Z kolei następuje sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego o petycyi P. P. Nawar- 

skiego i Słoneckiego o udzielerie im subwencyi w kwocie 3000 zł., oraz o poręczenie akcyjnemu 
towarzystwu żeglugi parowej na Dniestrze przez lat 25 dochodu rocznego od kapitału zło
tych 125.000 w to przedsiębiorstwo włożyć się mających.

Sprawozdawca p. Popiel uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następują wniosek 
kom isyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
I. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu wypłacić Pp. Nawarskiemu i Słoneckiemu kwotę

3.000 zł.

II. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, aby na najbliższej sesyi sejmowej przedłożył 
w myśl ogólnych zasad przez c. k. Rząd przy udzieleniu gwarancyi podobnym przedsiębiorstwom 
stósowanych, oraz w myśl zawartych w niniejszem sprawozdaniu uwag, projekt do układu okre
ślającego stosunek akcyjnego towarzystwa żeglugi parowej na Dniestrze do Reprezentacyi kraju,
którym to układem Sejm zagwarantuje towarzystwu temu roczny dochód §%  od kwoty 125.000 zł. 
na lat dwadzieścia.

W rozprawie ogólnej przemawiają pp. Brykczyński i Abrahamowicz, który stawia następu
jący wniosek:



Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, ażeby zbadawszy, czy i o ile zawiązane Towarzystwo 
żeglugi parowej na Dniestrze daje gwarancyę rozwoju tego przedsiębiorstwa, przedłożył na naj
bliższej sesyi sejmowej sprawozdanie w tej mierze, względnie wniosid, w jaki sposób przedsię
biorstwo to z funduszów krajowych wsparteby być mogło.

Przemawiają pp. Wł. Badeni, Antoniewicz, ks. Adam Sapieha.
Przemawia p. Wł. Badeni dla sprostowania faktu.
Przemawia p. JE. L. Wodzicki.
Na wniosek p. Wł. Koziebrodzkiego uchwala Izba zamknięcie dyskusyi.
Przemawia zapisany do głosu p. Golejewski.
Po przemówieniu sprawozdawcy, Izba przystępuje do rozpraw szczegółowych.
Sprawozdawca czyta:
I. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu wypłacić pp. Nawarskiemu i Słoneckiemu kwotę

8.000 zł.
Izba uchwala ustęp I zgodnie z wnioskiem komisyi.
Przemawiają pp. Abrahamowicz, ks. A. Sapieha i Chrzanowski.
Izba uchwala na wniosek p. Golejewskiego zamknięcie dyskusyi.
Przemawia zapisany do głosu p. Abrahamowicz.
Po przemówieniu sprawozdawcy. Izba w głosowaniu odrzuca wniosek p. Abrahamowicza 

a przyjmuje wniosek komisyi w brzmieniu następującem:
II Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, aby na najbliższej sesyi sejmowej przedłożył w myśl 

ogólnych zasad przez c. k. Rząd przy udzieleniu gwarancyi podobnym przedsiębiorstwom stoso
wanych. oraz w myśl zawartych w niniejszem sprawozdaniu uwag, projekt do układu określają
cego stosunek akcyjnego towarzystwa żeglugi parowej na Dniestrze do Reprezentacyi kraju, 
którym to układem Sejm zagwarantuje towarzystwu temu roczny dochód od kwoty 125.000 zł. 
na lat dwadzieścia.

Na zapytanie Marszałka Izba zgadza się na zamknięcie posiedzenia.
Marszałek zamyka posiedzenie i naznacza następne na dzień 24. Stycznia 1887. godz. 11. 

przed południem z następującym porządkiem dziennym:
Porządek dzienny 18. posiedzenia, 4. sesyi, V. poryodu Sejmu galicyjskiego, który się od

będzie w Poniedziałek dnia 24. Stycznia 1887. o godziuie 11. przed południem.
1. Dalszy ciąg rozprawy nad sprawozdaniem komisyi szkolnej w przedmiocie reformy szkół 

męskich wydziałowych
Sprawozdawca p. Wierzbicki.

2. Sprawozdanie komisyi rybackiej z przedłożonego przez c. k. Rząd projektu ustawy o ry
bołówstwie.

Sprawozdawca p. Bobrzyński.
3. Sprawozdanie komisyi szkolnej z wniosku p. Romańczuka w sprawie ruskiego języka 

wykładowego w gimnazyach.
Sprawozdawca p. Stanisław Tarnowski starszy.

4. Sprawozdanie komisyi lustracyjnej z czynności Wydziału krajowego w czasie od 1. Lipca 
1885. pó koniec Czerwca 1888.

Sprawozdawca p. ks. Sawa.
Sprawozdawcy pojedynczych działów: pp. Wasilewski, Lasocki, Mochnacki, Mroczkowski,

Popiel.
5. Sprawozdanie komisyi administracyjnej z wniosku p. Abrahamowicza względem wydania 

ustawy zaprowadzającej karty i certyfikaty myśliwskie.
Sprawozdawca p. Zywicki.
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6. Sprawozdanie komisyi prawniczej z petycyj Wydziałów powiatowych w Buczaczu, Czor- 
tkowie i Husiatynie, oraz kilkudziesięciu wyborców większej posiadłości o zmianę miejsca wy
borów do Sejmu i Bady Państwa z kuryi wielkiej własności, tak, aby odbywały się wybory nie 
w Zaleszczykach ale w Czortkowie.

Sprawozdawca p. Weigel.
7. Sprawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku Wydziału krajowego w przedmiocie

wpływu wolności dzielenia posiadłości tabularnych na wybory do Sejmu.
Sprawozdawca p. Piłat.

8. Sprawozdanie komisyi administracyjnej z przedłożenia Wydziału krajowego o prośbie 
reprezentacyi gminy Słobody Rungurskiej, o wyłączenie z jej związku osady Ropa Rungurska
i o utworzenie z tej ostatniej osobnej gminy.

Sprawozdawca p. Max.
9. Sprawozdanie komisyi administracyjnej z przedłożenia Wydziału krajowego o petycyi 

gminy miasta Jarosławia w przedmiocie nznania tamtejszego szpitala miejskiego za powszechny 
i publiczny.

Sprawozdawca p. Romer.
10. Sprawozdanie komisyi administracyjnej w przedmiocie udzielenia zezwolenia Reprezen- 

tacyi powiatowej w Dąbrowie na poręczenie lub zaciągnięcie pożyczki w kwocie 50.000 zł. w. a.
Sprawozdawca p. Adam Jędrzejowicz.

11. Sprawozdanie komisyi prawniczej w sprawie wyłączenia okręgu c. k. Sądu powiatowego 
w Dubiecku z nowo utworzonego okręgu Sądu obwodowego w Sanoku, a pozostawienie go nadal 
w okręgu takiegoż Sądu w Przemyśln.

Sprawozdawca p. Żarski.
Koniec posiedzenia o godz. II . min. 45 w nocy.

M arszałek k ra jow y :

J a n  hr. T a r n o w s k i .
Sekretarze :

A. Jędrzej ow icz w. r.
St. Badeni w. r.
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Spis petycyj
wniesionych po dzień 22. Stycznia 1887.

826. Obszar dworski i gmina Jureczkowa, pp. Romanowicza, o przydzielenie do e. k. Sądu powia
towego w Dobromilu.

827. Obszar dworski i gmina Wojtkowa w sprawie jak wyżej.
828. Anna Bieńkowska, wdowa po nauczycielu, pp. Romanowicza, o zapomogę.
829. Karol Berchard, c. k. notaryusz w Trembowli, pp. Abrabamowieza, o systemizowanie geome

try rządowego dla powiatu Trembowelskiego.
830. Emil Pisarezuk, emerytowany nauczyciel, pp. Czerkawskiego, o zapomogę.
831. Stowarzyszenie rękodzielników ..Gwiazda przemyska", pp. Waygarta, o subwencyę na budowę

własnego domu.
832. Rada szkolna miejscowa w Samborze, pp. Bereźnickiego, o zmniejszenie lat służby nauczycie

lom ludowym.
833. Ta sama o podwyższenie płacy tamtejszym nauczycielom.
834. Reprezentacja gminy miasta Kołomyi, pp. Wierzbickiego, o uchwalenie ustawy co do kwate

runku wojska.
385. Joanna Kowalska, nauczycielka, pp. Kaszewkę, o zapomogę.
386. Tercyarze świeccy parafii Mielnickiej, pp. Borkowskiego, o zapomogę na cele wspierania ubo

gich braci i sióstr Tercyarzy.
837. Jaworów Wydział powiatowy, pp. Szeptyckiego, w sprawie powstrzymania ściągania należyto- 

ści prawnych w drodze egzekucji do czasu rozstrzygnięcia wniesionych rekursów.
838. Ten sam, w sprawie obniżenia odsetek zwłoki od zaległości podatkowych.
839. Ten sam, w sprawie zniesienia nauki języka greckiego w gimnazyach.
840. Jaworów Wydział powiatowy, pp. Szeptyckiego, w sprawie zaprowadzenia nauki języka nie

mieckiego w szkołach ludowych.
841. Ten sam, o udzielenie subwencji na odbudowanie mostu w gminie Porudno.
842. Członkowie gminy Nowej Grobli, pp. Zamoyskiego, o subwencyę na osnszenie zabagnionego 

pastwiska.
843. Oddział Tłustecki Towarzystwa pszczelniczo-ogrodniczego, pp. Chamca, w sprawie sadzenia 

drzewek przy drogach
844. Gminy i obszary dworskie powiatu sądowego Mszana dolna, pp. Struszkiewicza, o utworzenie 

c. k. Urzędu podatkowego w Mszanie dolnej.
845. Żółkiew Wydział powiatowej pp. Lenióskiego, o nadużyciach w sprawach propinaeyjnych.

Z Drukarni Ludowej we Lwowie.




